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دبیرکل حزب مردم سالاری در دیدار با خالد قدومی نماینده 
جنبش حماس در ایران:

کشورهای اسلامی و عربی نباید نسبت به جنایات 
رژیم صهیونیستی بی تفاوت باشند

عصر شــنبه ۵ آبان ماه ۱۴۰۳ دبیرکل حزب مردم سالاری و تعدادی از اعضای 
دفتر سیاسی این حزب با حضور در دفتر جنبش حماس در تهران، با دکتر خالد 

قدومی نماینده این جنبش در ایران دیدار و گفتگو کردند.
 در این دیدار دبیرکل حزب مردم ســالاری ضمن عرض تســلیت به مناسبت 
شهادت شهید یحیی سنوار اظهار داشت: جمهوری اسلامی ایران همواره مدافع 
و حامی مردم مظلوم فلســطین بوده و هست، همچنین احزاب اصلاح طلب و 
حزب مردم سالاری همواره بر روی حمایت از مردم  فلسطین و جبهه مقاومت 
منطقه تاکید و اتفاق نظر داشته  و دارند. مصطفی کواکبیان در ادامه بیان کرد: 
همه کشورهای اسلامی و مخصوصاً کشورهای عرب وظیفه دارند از هر طریق 
ممکن به مقاومت و مردم مظلوم فلســطین کمک کنند، گاهی مشاهده شده 
برخی از کشــورهای عربی روابط پنهانی با رژیم صهیونیستی دارند، اگر قصد 
کمک چه از نظر مالی و امکانات و چه از نظر دیپلماتیک و سیاســی به مردم 
فلســطین و لبنان ندارند حداقل می توانند روابط خود با رژیم صهیونیستی را 
قطع کرده و ناخواسته موجب تقویت این رژیم سفاک وکودک کش نشوند. وی 
در رابطه با نحوه شهادت شهید یحیی سنوار گفت: شهادت ایشان بسیار متفاوت 
و البته موثر بود.  نحوه شهادت ایشان و پوشش رسانه ای رژیم صهیونیستی که 
فکر می کرد می تواند با انتشــار ویدیو های لحظه شهادت ایشان قدرت نظامی 
خویش را بزرگنمایی کند، باعث شــد این شهید در چشم جهانیان به عنوان 
یک قهرمان پر صلابت معرفی شــود و از نظر رســانه ای کاملًا به نفع جنبش 
حماس تمام شد. شایان ذکر است در این نشست علاوه بر دکتر قدومی آقایان 
دکتر رضا جلالی، دکتر آرش حبیبی، حجت حیدری و ســید روح الله موسوی 

سخنانی ایراد کردند.

حزب

پاسخ مجمع تشخیص درباره ساماندهی کارکنان 
دستگاه های دولتی

به دنبال اظهارات برخی نمایندگان مجلس شــورای اســلامی و طرح ایرادات و 
ابهاماتی درباره طرح ســاماندهی کارکنان دســتگاه های دولتی، روابط عمومی 

مجمع تشخیص مصلحت نظام اطلاعیه ای صادر کرد.
به گزارش ایسنا، در این اطلاعیه آمده است:

 »۱- طرح ســاماندهی کارکنان دستگاه های موضوع ماده ۲۹ قانون برنامه پنج 
ســاله ششم توسعه مصوب مجلس شورای اسلامی نخستین بار در جلسه هیأت 
عالی نظارت ۱۴۰۱/۱۲/۰۹ و با حضور نمایندگان تام الاختیار ســران قوا، رئیس 
کمیسیون اجتماعی مجلس و مسئولین ذیربط دولتی مورد بحث و بررسی قرار 
گرفــت و اعضای هیأت آن را از حیــث افزایش بی رویه نیروهای دولت، تبعیض 
در بکارگیری نیروها و نیز افزایش هزینه های عمومی کشــور، مغایر بندهایی از 

سیاست های کلی »نظام اداری« و »اقتصاد مقاومتی« تشخیص دادند.
۲- مجلس شــورای اســلامی به منظور رفع مغایرت، اصلاحاتی در مصوبه خود 
انجام داد، اصلاحات انجام شده در مجلس طی دو مرحله در هیأت عالی نظارت 
مورد بررسی قرار گرفت و اعضاء این هیأت بالاتفاق نه تنها مغایرت های مذکور در 
ماده واحده و تبصره های آن را باقی دانســتند، بلکه تغییرات اعمال شده توسط 
مجلس شورای اســلامی را موجب تشدید مغایرت با سیاست های کلی، ارزیابی 

کردند.
۳- پس از اظهارنظر شورای نگهبان و اعلام مغایرت مصوبه مذکور با بند )۲( اصل 
)۱۱۰( قانون اساســی و اصرار مجلس شورای اسلامی صرفا در تبصره )۲( ماده 
واحده، موضوع این بار به عنوان یک مورد اختلافی به مجمع تشخیص مصلحت 
نظام، برای تشخیص مصلحت، ارجاع گردید و در جلسات مورخه ۱۴۰۳/۰۵/۱7  
و ۱۴۰۳/۰6/۰7 شــورای مجمع مطرح و گزارش مسئولین دستگاه های اجرایی 
ذیربط و رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس استماع شد. پس از انجام مذاکرات 
مبسوط و بررســی موضوع از ابعاد فنی و حقوقی و بیان دیدگاه های مخالفان و 
موافقــان، رأی گیری به عمل آمد و اعضاء، مصلحت مورد نظر مجلس شــورای 

اسلامی در تبصره )۲( ماده واحده را احراز نکردند.
۴- با توجه به اینکه ایراد هیات عالی نظارت و مبنی بر آن ایراد شورای نگهبان 
متوجه کل ماده واحده بوده و مجلس شــورای اسلامی نسبت به رفع آن اقدامی 
ننموده و بر مصوبه خویــش اصرار نورزیده بود، مطابق آیین نامه داخلی مجمع، 
محملی برای بررسی ماده واحده در مجمع وجود نداشت و لذا ضمن ابلاغ مصوبه 
مجمع در خصوص تبصره )۲(، مجمع تشخیص مصلحت نظام مقرر نمود مجلس 
شــورای اسلامی با هماهنگی مسئولین ذی ربط اجرایی نسبت به رفع اشکالات 

ماده واحده اقدام نمایند.
بنابراین مســئله از سوی مجمع پایان یافته است و مجلس محترم می بایست با 
هماهنگی دولت در جهت رفع اشــکال و جلب نظر شورای محترم نگهبان اقدام 
نماید. در پایان خاطرنشــان می سازد مجمع تشخیص مصلحت نظام طبق رویه 
خود فارغ از فضاسازی های رسانه ای و صرفاً بر اساس مباحث دقیق کارشناسی و 
ملاحظه مصالح عالی کشور مبادرت به اخذ تصمیم نموده و همگان را به رعایت 

دقت و انصاف در بیان مواضع دعوت می نماید.«

مجمع تشخیص

حکم جمشید شارمهد اجرا شد
حکم جمشید شارمهد سرکرده گروهک تروریستی تندر اجرا شد.

به گزارش ایسنا به نقل از قوه قضاییه، پس از طی روال قانونی و تایید نهایی 
رای دادگاه در دیوان عالی کشــور، حکم جمشید شارمهد سرکرده گروهک 

تروریستی تندر صبح دیروز به اجرا درآمد.
در این زمینه دادستانی تهران اطلاعیه ای صادر کرد.

متن این اطلاعیه به شرح زیر است:
به اســتحضار ملت شریف ایران اســلامی، خانواده معظم شهدا، جانبازان و 

ایثارگران می رساند
جمشــید شارمهد سرکرده گروهک مزدور انجمن پادشاهی معروف به تندر، 
سال ها به دســتور اربابان خود در سازمان های جاسوسی غربی، آمریکایی و 
رژیم کودک کش صهیونیستی، عملیات های تروریستی متعددی را علیه کشور 
عزیزمان ایران اســلامی طراحی کرد. از جمله آن می توان به بمب گذاری و 
انفجار حسینیه سیدالشهدا)ع( شیراز اشاره کرد که این اقدام تروریستی منجر 
به شهادت و زخمی شدن بیش از ۲۰۰ نفر از هم وطنان عزیزمان شد. این در 
حالی است که در میان شهدا ۵ زن و کودک خردسال بیگناه نیز به خون خود 
غلطیدند. این تروریست جنایت پیشه که با اتهامات متعدد تروریستی تحت 
تعقیب بین المللی قرار داشت، در حالی مقتدرانه توسط سربازان گمنام امام 
عصر)عج( به دام افتاد که سال ها بعد از قتل عام مردم مظلوم شیراز از میزبانی 
کشــورهای اروپایی و آمریکا بهره مند بود و تحت حمایت و حفاظت پیچیده 
ســرویس های اطلاعاتی آن ها قرار داشت. دستگیری این مزدور خودفروخته 
نشــان از اراده و دستان بلند جمهوری اسلامی ایران در تعقیب جنایتکاران 
و مجرمین و تحقق عدالت علیه دشمنان قســم خورده ایران، حتی در دور 
دست هاست. پس از سال ها شرارت و جنایت های گروهک مزدور و تروریستی 
تندر علیه مردم مظلوم و مقتدر ایران اسلامی در نهایت جمشید شارمهد که 
عامل شهادت و زخمی شــدن صدها ایرانی بیگناه بود با حکم دادگاه صالح 

محکوم و در تاریخ 7 آبان ۱۴۰۳ به سزای اعمالش رسید.
بی تردید وعده الهی درخصوص حامیان تروریسم به تحقق خواهد پیوست و 

این وعده قطعی است.
إنِاَّ مِنَ المُْجْرِمِینَ مُنتَقِمُونَ

عدلیه

کلیات لایحه بودجه ۱۴۰۴ 
تصویب شد

نمایندگان مجلس شورای اسلامی با کلیات لایحه بودجه 
۱۴۰۴ موافقت کردند.

به گزارش ایســنا، نمایندگان مجلس شورای اسلامی در 
جلســه علنی دیروز )سه شــنبه( به بررسی کلیات لایحه 

بودجه ۱۴۰۴ پرداختند.
در جریان بررســی کلیات لایحه بودجه سال آینده، ابتدا 
رئیس جمهور در ســخنانی از کلیات لایحه بودجه ۱۴۰۴ 
دفاع کرد و ســپس نوبت به اظهارات موافقان و مخالفان 

کلیات لایحه بودجه رسید.
در نهایــت نمایندگان مجلس بعد از اســتماع ســخنان 
رئیس جمهور و موافقــان و مخالفان،  با ۱۴6 رای موافق، 
۹6 رای مخالــف و ۴ رای ممتنع از مجموع ۲۴۹ نماینده 
حاضر در مجلــس با کلیات لایحه بودجه ۱۴۰۴ موافقت 

کردند.
بــا توجه به تصویب کلیات، لایحه بودجه به کمیســیون 

تلفیق برای بررسی جزییات ارجاع شد.
براســاس ماده ۱۸۲ اصلاحی آیین نامه داخلی مجلس، 
دولت موظف اســت لایحه بودجه سالانه کل کشور را در 
دو بخش ماده  واحده مشــتمل بر احکام مورد نیاز برای 
اجرای بودجه کل کشــور و ســقف منابع بودجه عمومی 
دولت به تفکیک درآمدها و واگذاری دارایی  های سرمایه -
ای و مالی و اجزای اصلی آنها و جداول تفصیلی شــامل 

ارقام بودجه به مجلس تقدیم کند.
رئیس جمهور در جلســه علنی یکــم آبان ماه بخش اول 
لایحه بودجه ســال ۱۴۰۴ را به مجلس شورای اسلامی 

تقدیم کرد.

اتفاقی عجیب در مجلس:
سعید جلیلی برای بررسی بودجه 

به کمیسیون رفت
حضــور جلیلی عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام در 

فراکسیون انقلاب اسلامی خبر ساز شد. 
به گزارش ایسنا، صبح دیروز تصویری در صفحات مجازی 
از حضور سعید جلیلی در محل برگزاری جلسه کمیسیون 
اصل ۹۰ منتشر شد که حسن نتاج در گفت وگو با ایسنا، 
اظهار کرد: امروز فراکسیون انقلاب اسلامی از آقای سعید 
جلیلــی دعوت کرد تــا با حضور در فراکســیون به ارائه 
توضیحاتی درباره بودجه و نقاط ضعف و قوت آن بپردازد.
وی ادامــه داد: این جلســه در محل برگزاری جلســات 
کمیســیون اصل ۹۰ برگزار شــد لذا این جلسه، جلسه 
فراکســیون انقلاب اســلامی بوده و نه جلسه کمیسیون 

اصل ۹۰.
این نماینده مجلس شورای اسلامی بیان کرد: این جلسه 
صبح امروز و پیش از آغاز جلســه علنی مجلس شــورای 
اســلامی با حضور تعداد محدودی از اعضای فراکسیون 

اسلامی برگزار شد.
تکذیب دعوت فراکسیون انقلاب اسلامی از جلیلی 
احد آزادی خواه ســخنگوی فراکسیون انقلاب اسلامی در 
گفت و گو با ایسنا در باره این موضوع بیان کرد: فراکسیون 
انقلاب اســلامی به عنوان فراکســیون اکثریت با هیات 
رئیســه موقت در مجلس فعالیت دارد و در اولین فرصت 

برای برگزاری انتخابات هیات رئیسه دائم اقدام می کند.
وی افزود: تاکنون فراکســیون انقلاب اسلامی هیچ گونه 
جلســه ای دربــاره بودجــه ۱۴۰۴ برگــزار نکــرده و 
اظهارنظرهای مطرح شــده درست نیســت. البته ممکن 
اســت برخی گروه ها و نمایندگان جلســاتی به تشخیص 
خودشــان تشــکیل دهند که این مربوط به فراکسیون 

انقلاب اسلامی نیست.
این نماینده مجلس با اشــاره به موافقت مجلس با کلیات 
لایحه بودجه ۱۴۰۴ گفــت: نمایندگان مجلس علی رغم 
ایرادها و اشــکالات به بودجــه رای دادند که مجلس این 
موارد را در فرایند بررســی بودجه رفع خواهد کرد همان 
طور که امروز رئیس مجلس با اشاره به ایرادات، از دولت 

خواستند که برای رفع آن ها همکاری کند.
موســی غضنفرآبادی، رئیس فراکسیون انقلاب اسلامی، 
دربــاره اینکه گفته شــده ســعید جلیلــی بنابر دعوت 
فراکسیون انقلاب اســلامی به مجلس آمده است، گفت: 

خیر. جلیلی با دعوت ما به مجلس نیامده است.
او در پاســخ به اینکه بنابراین جلیلی با دعوت چه کسانی 
مجلس آمده اســت؟ افزود: من اطلاع ندارم آقای پژمانفر 

در این مورد اطلاع دارد.
توضیح یک نماینده درباره حضور جلیلی و محسن 

رضایی در جلسات بررسی بودجه
عبدالوحیــد فیاضی نیز در گفت وگو با ایلنا، درباره حضور 
ســعید جلیلی در کمیسیون اصل ۹۰ برای بررسی نقاط 
قوت و ضعف لایحه بودجه ســال آینده و حواشــی این 
حضور گفت: من در جلسه حضور داشتم؛ افراد متخصصی 
در این مدت درباره مسائل بودجه نظر دادند. به طور مثال 
صبح هم آقای رضایی آمدند. بعضی از ورزا هم به تناسب 
به کمیسیون تلفیق آمدند. بعضی از جلسات هم به تناوب 
در بیرون از مجلس بوده است که یک عده نماینده جمع 

می شوند و صحبت می کنند.
این نماینده مجلس شــورای اســلامی ادامه داد: حضور 
آقای جلیلی را هم در همین راســتا بایــد دید و باید به 
عنوان عضو مجمع و یا کســی کــه در زمینه بودجه کار 
کرده اند ایشــان را دید، من هم در جلسه حضور داشتم و 
صحبت های ایشــان را شنیدم نظراتش درباره نقاط قوت 

و ضعف بود.
وی خاطرنشــان کرد: اگر در وجهه کارشناســی حساب 
کنیــم حضور آقای جلیلــی ایرادی ندارد، امــا اگر نگاه 
دیگری باشــد و از دید منتقدین نگاه کنیم باید ایشــان 

پاسخ دهد که چرا در جلسه حضور داشته است.
فیاضی گفت: البته حضور ایشان در اتفاقات صحن علنی 
قطعا اثرگذار نبود. چون بحث کارشناســی بوده اســت و 
شــنیدن حرف ها هم ضرری ندارد. بله، ورود ایشــان به 
عنوان یک عنصر سیاســی ممکن مورد بحث باشد اما به 
عنوان عنصری که عضو مجمع اســت و نظرات مختلفی 
می دهد این گروه احســاس کردنــد می توانند از نظرات 
ایشان اســتفاده کنند اما به نظر من حضور ایشان خیلی 

تاثیرگذار نبود.

واکنش ابطحی به انتصاب ها 
در دولت پزشکیان

محمدعلی ابطحی، فعال سیاسی اصلاح طلب، به انتصاب 
اخیر پایداری ها در دولت چهاردهم واکنش نشــان دادند. 
محمدعلــی ابطحــی، فعال سیاســی اصــلاح طلب، در 
کانال تلگرامی خود نوشــت: »در مــورد خبرهای انتصاب 

پایدارچی ها در استانداری ها و وزارتخانه ها نگران بودم.
تحقیق جدی کردم. خداوکیلی استاندار و یا مدیر عالیرتبه 
افراطی و پایدارچی در بین آنها نیست. گرچه بعضی  از آنها 
تمایلات اصولگرایانه دارند که برای وفاق باید نیروهای سالم 

و غیر افراطی از همه طرف باشند.«

مجلس

سوشیال

رئیس کمیسیون تلفیق بررسی لایحه 
باید  با بیان اینکه بودجه  بودجه ۱۴۰۴ 
به سمت رشد ۸ درصدی حرکت کند 
تاکید کرد کــه ما مخالف افزایش نرخ 
بنزین هســتیم، اما باید در این زمینه 

سیاست کنترلی اعمال شود.
به گــزارش ایلنا، غلامرضــا تاجگردون در 
نشســت علنی دیروز )سه شــنبه( مجلس 
شورای اســلامی در جریان بررسی کلیات 
لایحــه بودجه ۱۴۰۴ گفت: مــن به دلیل 
رعایت ساحت مقدس صحن علنی از برخی 
از مسایل حاشیه ای عبور می کنم کما اینکه 
خبری آمد که گفته شــده در کمیســیون 
این لایحه رای نیــاورده، بنابراین از یکی از 
علمــای محترم مجلس خواهش می کنم به 

عنوان نماینده این موضوع را بررسی کند.
وی تصریــح کرد: عمده آنچــه که عزیزان 
مخالــف مطــرح کردند اگر متــن گزارش 
کمیســیون تلفیق را اســتماع کرده باشید 
نشــان می دهد ما همه مــوارد را به عنوان 
مصادیقی که بایــد در لایحه اصلاح کنیم، 

آورده ایم.
وی با اشاره به برخی مواردی که باید اصلاح 
شــود افزود: ما به این نکته رســیدیم که 
امروز رعایت برنامه هفتم هدف ما اســت و 
لایحه بودجه باید مطابق با آن اصلاح شود، 
همچنین باید به ســمت رشــد ۸ درصدی 

حرکت کنیم و تورم باید کاهشی باشد.
وی افــزود: چــرا واردکننــدگان کالاهای 
اساســی از ۱۴ شــرکت به ۴۵۰ شــرکت 
رسیده اند، چرا تراست های ما از ۱7 شرکت 
به چند هزار رســیده اســت. آقایان دلسوز 
نظام و بیت المال به این فکر کنید که اصلاح 

این مملکت از اینجا شروع می شود.
تاجگردون گفــت: ما در مورد قیمت انرژی 

حرف داریم و می دانیم وضعیت آن نامناسب 
است ضمن اینکه نماینده مجلس هستیم و 
وکیل الدوله نیستیم، امسال دولت چند هزار 
میلیارد دلار بنزین وارد کرد، به چه قیمتی؟ 
بعد می گویند دولت می خواهد قیمت بنزین 
را بالا ببرد. من بــه عنوان یک عضو تلفیق 
می گویــم در هر شــرایطی مخالف افزایش 
قیمت میعانات و بنزین در کشور هستم اما 

سیاست کنترل را قبول دارم.
وی افزود: دو میلیــارد دلار واردات بنزین 
را دولت یک دوم کرده اســت یعنی هفت 
میلیون لیتــر از ۱۲۵ میلیون لیتر مصرفی 
کشور را ما باید با سیاست تنظیمی، تنظیم 
کنیم و کاهش دهیم تا به مردم فشــار وارد 
نشود، بنابراین به عنوان کسی که ۱۳ سال 
در کمیسیون تلفیق شرکت داشتم، راه این 
اســت که مجلس به جای رد کردن کلیات 

لایحه، آن را اصلاح کند.
تاجگردون تصریح کرد: رشد اقتصادی یعنی 
چه؟ با تامین پول، ارزش بهره وری و تنظیم 
کار مطابق با برنامه آورده شــود که در آن 
آمده سند باید رشد کند و به اقتصاد توجه 
شــود و باید ســاماندهی صورت گیرد، اگر 

دولت توجه نکرده ما باید توجه کنیم.
بررســی لایحه  تلفیق  رئیس کمیســیون 
بودجه ۱۴۰۴ تاکید کرد: یکپارچه ســازی 
بودجه یعنی امســال وقتی پول گندم کاران 
پرداخت نمی شود بجای اینکه به وزیر نفت 
تذکر بدهیــم، بدانیم مســئول این بخش 
ســازمان برنامه و بودجه است، بنابراین اگر 
همه چیز در بودجه گنگ شده است به این 

دلیل است که آن را یکپارچه نکردیم.
تاجگــردون با بیــان اینکه ما بایــد آنقدر 
در بودجــه قید بگذاریم کــه دولت نتواند 
فشــارهای بودجه ای خــود را که از طریق 

فشار بر مردم اعمال می شود را جبران کند، 
گفت: این مســئله در باب مسائل ارزی باید 
تدریجی و بــه صورت کالا بــه کالا و نرخ 
به نــرخ پیش رود نه اینکــه دولت از یکم 
فروردین مــاه تصمیم به این قبیل اقدامات 

بگیرد.
وی با اشاره به ایجاد حواشی در زمینه تامین 
مالی قیر در لایحه بودجه سال آینده، بیان 
کرد: همه ساله موضوعات مربوط به تامین 
مالی قیر از ســوی دولت در لایحه منعکس 
نشده و این نمایندگان هستند که این موارد 

را در بودجه تعیین تکلیف می کنند.
وی با اشاره به مباحث مطرح شده در زمینه 
افزایش اوراق در لایحه بودجه، بیان کرد: ما 
می توانیم این اوراق را در لایحه بودجه صفر 
کنیم و از ســوی دیگر میزان قرض از بانک 
مرکزی را بالا ببریم. این جای سوال دارد که 
کدام یک از این موارد مطلوب کشور است.

تاجگردون ادامــه داد: وقتی ما در مجلس 
مصوب کردیم که اوراق را بهادارسازی کنیم 
این به چه معنا است؟ اگر دولت می خواهد 
اوراق داده و تعهــد بدهد بایــد متعهد به 
اوراق بهــادار شــود. بنابرایــن اوراق برای 
تنظیم سیاســت های مالی با بازار سرمایه، 
نــرخ بانک مرکــزی و فعالیت های بانکی و 
همچنین بودجه دولت است لذا ما یک ابزار 
بدین خوبی را داریم که در تمام متغیرهای 
اقتصادی جواب داده است و نباید آن را رها 

کنیم.
رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۴ بــا بیان اینکه تورم، در تورم نخود و 
لوبیــا تبلور پیدا نمی کنــد، ادامه داد: ما به 
آنچــه که مجلس در زمینه بودجه می گوید 
متعهد هســتیم. همچنین ما به رأی مردم 
متعهد هســتیم. دولت، دولت مورد احترام 

ما است و منتخب مردم است لذا ما وظیفه 
داریم به دولت کمک کنیم.

وی با اشاره به موافقت مقام معظم رهبری 
درباره برداشــت از صندوق توســعه ملی، 
بیــان کرد: مقــام معظم رهبــری موافقت 
کردند تا ۲۸ درصد به دولت داده شود. کار 
ارزشــمندی که معظم له تشــخیص دادند 
حتمــا به نفع دولت اســت امــا اگر دولت 
تصمیم گرفــت این منابــع را در مصارف 
هزینــه ای صرف کند چه کســی باید این 
موارد را کنترل کند. حضرت آقا فرمودند که 
باید ســهم کاهش پیدا کند، در این شرایط 
چه کســی باید این موارد را کنترل کند. از 
این رو این ما هستیم که باید این مسائل را 

مورد کنترل قرار دهیم.
تاجگردون افزود: مــا باید بدانیم اگر دولت 
ایــن منابع را در اختیــار گرفت نتیجه آن 
باید رشد ۴.۴ اقتصادی شود بنابراین این ها 

اتفاقی است که باید صورت گیرد.
وی ادامه داد: ما وظیفه داشــتیم به عنوان 
اعضــای کمیســیون تلفیق بودجــه آنچه 
که در این کمیســیون اتفاق افتــاده را به 
صحــن گزارش دهیم و آنچــه که از جمله 
نقاط قوت و ضعف لایحه اســت را به گوش 
نماینــدگان برســانیم. همچنین ما موظف 
بودیــم تا ملاحظاتمــان را دربــاره لایحه 
بودجه به صحن منعکــس کنیم از این رو 
از نماینــدگان تقاضــا دارم این ملاحظات 
را به درســتی مطالعه کننــد. تاجگردون با 
بیــان اینکه ما باید برنامه هفتم توســعه را 
با لایحه بودجه تطبیــق بدهیم، بیان کرد: 
تطبیق برنامه هفتم توسعه با لایحه از سوی 
رئیس مجلس شــورای اسلامی مورد تاکید 
قــرار گرفــت همچنین ما بایــد اصلاحات 
لایحه بودجه را مدنظــر قرار دهیم در غیر 
ایــن صورت این لایحه به دولت رفته و یک 
هفته بعــد با یک ســری تغییرات کوچک 
به مجلس بازمی گــردد و نهایتا دولتمردان 
می گویند که برداشت شان از اصلاحات این 
بوده است. در این شرایط آیا ما باید دوباره 
بنشــینیم و کلیات را رد کنیم؟! خیر. ما باز 
هــم باید بنشــینیم و کار خودمان را انجام 
دهیم. وی با بیــان اینکه افرادی با هرگونه 
نگاه ای کارشناسی و سیاسی در کمیسیون 
تلفیق حضــور دارند، بیان کرد: این برادران 
در چند جلســه دور هم نشســتند و بحث 
کردند و طی یک رأی گیری و در قالب یک 
مشارکت به کلیات رأی دادند و گزارش آن 
به صحن ارائه شــد از ایــن رو صحن علنی 
صاحب اختیار اســت و اگر تشخیص به رد 
کلیات بدهد، این لایحه به دولت بازگشــته 
و مــا نیز کار خــود را ادامــه خواهیم داد 
بنابراین بنده به عنوان یک کارشناس همراه 
با دوســتانمان در کمیسیون تلفیق از شما 
تقاضا داریم به گزارش تلفیق رأی دهید تا 
ما بتوانیم با ســرعت و دقــت کارمان را در 

جزئیات آغاز کنیم.

خارجی  کارشناس حوزه سیاست  یک 
گفــت: نکته ای که باید مــورد توجه 
رقبای  و  ما  آزمون شرکای  گیرد،  قرار 
ماست. اگر واقعاً شرکایی داریم که در 
بزنگاه های حســاس انتظارات ما را در 
رابطه با همکاری بــرآورده نکرده اند، 

باید در این باره تأمل کنیم.
نوذر شفیعی استاد روابط بین الملل و هیئت 
علمی دانشــگاه تهران در گفت وگو با ایلنا، 
در رابطه بــا اینکه چگونه و با چه ســطح 
تحلیلــی باید تهاجم رژیم اشــغالگر قدس 
را به مر ز های ســرزمینی کشــورمان مورد 
بررسی قرار دهیم، گفت: باور من این است 
که به لحاظ مدیریت کار، ما باید به گونه ای 
عمل می کردیم که نیــازی به این وضعیت 
پیــش نمی آمد. به هر حال، این تنش ها در 
خاورمیانــه به حوادثی میان ما و اســرائیل 
منجر شــد. ما در طول ۴۵ سال، دیدگاهی 
دربــاره اســرائیل داریم و در مــورد برخی 
کد های خاص، مانند ضعف اسرائیل و لزوم 
نابودی آن، بحث هایی مطرح کرده ایم. این 
موضوعات به تدریج در بین سیاستمداران و 
نخبــگان ما جا افتاده و به یک موضوع مهم 

در ذهن مردم تبدیل شده است.
وی ادامــه داد:  افــکار عمومــی قبــل از 
درگیری های اخیر نســبت به اسرائیل این 
احساس را داشــت که این رژیم نمی تواند 
اقدام مؤثری انجام دهد، اما اکنون می بینیم 
که اســرائیل اقداماتی در داخل ایران انجام 
می دهد که اعتبار ســخنان ما را زیر سؤال 

می برد.
این تحلیل گــر مســائل بین الملل تصریح 
کــرد: باید بــه گونه ای ســخن بگوییم که 
اظهارات مان فرضیه باشــد تا بتوانیم آن را 
رد یــا تایید کنیم. نکتــه دوم اینکه، گاهی 
اوقــات باید به لحاظ روانی و در حوزه افکار 
عمومی، این حملات را ناچیز جلوه دهیم. با 
این حــال، این ناچیز جلوه دادن نیز باید با 

دقت انجام شود. 
شفیعی با اشاره به اهمیت و نقش رسانه ها 
در شــرایط بحرانی، بیان کرد: اینکه صدا و 
ســیمای  ما میکروفن به دست بگیرد و در 
کوچــه و خیابان با مــردم صحبت کند تا 
بپرسد کســانی که فرزندان تان به مدرسه 
می رود آیا نگران بودید یا کاســب و بازاری 
شما نگران هستید؟ این کار یک الگو بسیار 
غلط تبلیغاتی است. وقتی حمله ای صورت 
می گیــرد و برای مردم اهمیتــی ندارد که 
حمله ای صورت گرفته اســت اگر آن را بلُد 
کنید، خود یک دغدغه خلق می کند.  پیش 

از این حمله، رســانه های غربی نیز به این 
نکته اشــاره داشتند که مردم ایران با وجود 
تهدیدات اســرائیل، به زندگی عادی خود 

ادامه می دهند. 
وی با بیــان اینکه این موضــوع باید برای 
افــکار عمومی اینطور جلوه داده شــود که 
موضوع با اهمیتی بوده است اما ارزش این 
بی اهمیت جلوه دادن باید مورد توجه قرار 
گیرد، عنوان کرد: ممکن است بگوییم حمله 
اسرائیل ناچیز بوده و به اهدافش نرسیده و 
موشک های شلیک شده، رهگیری شدند اما 
در حوزه نظامــی باید این موضوع را جدی 
بگیریم. در بین نظامیان و رهبران سیاسی 
ما، هر اقدام کوچکــی باید مورد توجه قرار 

گیرد.
این اســتاد دانشــگاه آنچه که اتفاق افتاده 
اســت را درس هایــی در حــوزه تحول در 
تکنولوژی نظامی دانســت و اظهار کرد: اگر 
در زمینــه تکنولوژی های نظامی ما خلأیی 
وجود دارد، بایــد آن را برطرف کنیم، زیرا 
یک کشــور برای یک روز یا یک ماه یا یک 
ســال زندگی نمی کند؛ بلکه برای ســال ها 
و قرن هــا زندگی خواهد کــرد. از این رو، 
دائماً با تهدیدات مشــابهی مواجه اســت. 
بنابراین، ضروری است که به سمت توسعه 

تکنولوژی های نظامی حرکت کنیم.
وی عنــوان کرد: نکته دیگری که باید مورد 
توجه قرار گیرد، آزمون شرکای ما و رقبای 
ماســت. اگر واقعــاً شــرکایی داریم که در 
بزنگاه های حساس انتظارات ما را در رابطه 
با همکاری بــرآورده نکرده اند، باید در این 
باره تأمــل کنیم. من قصد ندارم بگویم چه 
اقداماتی باید انجام دهیم، بلکه تحلیلگران 
سیاسی و نهادهای اطلاعاتی و امنیتی باید 
در این خصــوص فکر کنند. همچنین، باید 
بررســی کنیم که متحدان رقیب ما، مانند 
آمریکا، انگلیس و کشورهای اروپایی، چقدر 
بــا ما همکاری می کننــد و چقدر متحدان 

رقیب با یکدیگر همکاری دارند. 
شــفیعی با اشــاره بــه تحــولات اخیر در 
خاورمیانــه که پای ما را به میان  کشــانده 
اســت، اظهار کرد: این مســائل باید به ما 
درس بدهــد که برای مقابله بــا تهدیدات 
قــوی، به یک اقتصــاد قوی و پایــدار نیاز 
داریم که هم بتواند مــردم را تامین کند و 
هم از جنگ های احتمالی پشــتیبانی کند. 
همچنیــن، باید افکار عمومــی را به عنوان 
ســرمایه های اجتماعی در کنار خود داشته 
باشیم. به هر حال، اگر بخواهیم اقدامی علیه 
اسرائیل یا آمریکا یا هر دشمن دیگری انجام 

دهیم، باید افکار عمومی همراه ما باشد. 
این اســتاد دانشگاه در پاسخ به این پرسش 
که عملکرد دســتگاه دیپلماسی کشورمان 
چــه تاثیر در مواضع کشــورها در رابطه با 
تهاجم اخیر اســرائیل به ایران داشته است، 
بیان کرد: به هر حال، موضوع بسیار مهمی 
است که بسیاری از کشــورهای منطقه به 
محکومیت این واقعه پرداختند؛ در حالی که 
در گذشته کمتر شاهد چنین واکنش هایی 
بودیم. این محصول یک سیاســت عقلایی 
و اقدام مثبت از ســوی وزارت امور خارجه 
اســت که پیش از این حمله، آقای عراقچی 
با مســئولان این کشــورها گفت وگو کرد. 
خوشــبختانه، آن ها نه تنها خاک و فضای 
خود را در اختیار رژیم صهیونیســتی قرار 
ندادند، بلکه بلافاصله نیز به محکومیت این 

اقدامات پرداختند.
برخی دیگر از کشــورها، به ویژه کشورهای 
اروپایــی، بــه طور قاطــع در کنــار رژیم 
و موضع گیری های  دارند  قرار  صهیونیستی 
آن ها عمدتاً بر اســاس واژه »خویشتن داری 
ایران« بوده است. این موضع گیری معمولاً 
زمانی اتخاذ می شــود که قرار اســت ایران 
تلافی کنــد، اما در زمان حمله اســرائیل، 
موضع گیری آن ها به گونه ای است که اعلام 
می کنند ایــن حمله در دفاع از اســرائیل 
صورت گرفته اســت. ما نباید در ارتباط با 
اســرائیل امید خاصی به کشورهای غربی 

داشته باشیم.
این تحلیل گر سیاست بین الملل در رابطه با 
تاثیر انتخابات آمریکا در شرایط خاورمیانه، 
گفت:  اگر کامیلا هریس یــا دونالد ترامپ 
انتخاب شوند، تغییر محسوسی در سیاست 
خارجی آن هــا در مــورد خاورمیانه ایجاد 

نخواهد شــد. اســرائیل یکی از رژیم هایی 
است که آن ها حتماً از آن حمایت خواهند 
کرد و در کنار آن خواهند بود. البته، ممکن 
است اسرائیل را تحت فشــار قرار دهند تا 
صلــح را بپذیرد، آتش بــس برقرار کند و یا 
حتــی طرح دو دولــت را بپذیرد. به علاوه، 
به نظر من هر دو، هم ترامپ و هم هریس، 
تمایل دارند که با ایران کار کنند. ما باید از 
این فرصت ها استفاده کنیم. این که دائماً به 
درخواست ها پاسخ منفی دهیم و فکر کنیم 
که آن ها کاری از دست شان ساخته نیست 
و آمریکا در تیررس ما قرار دارد را باید کنار 

بگذاریم؛ این رویکرد مناسبی نیست.
امروزه مشاهده  شفیعی خاطرنشــان کرد: 
می کنیم که آمریکا بــه طور کامل در کنار 
اســرائیل قرار گرفتــه  و این امــر موجب 
شــده است که شــاید ما در حوزه حملات 
موشــکی خود به میزان کافی کارایی لازم 
را نداشــته باشــیم. همچنین، در حملاتی 
که اســرائیل انجــام داد، آمریــکا با اعمال 
نفوذ و پشتیبانی های مختلفی از تسلیحات 
سیاسی، نقش فعالی ایفا کرد. به نظر من، ما 
باید از رخدادهای اخیر به عنوان یک فرصت 
اســتفاده کنیم و به سمت حل چالش های 

منطقه ای و بین المللی حرکت نماییم.
وی گفت: مشخص شده است که در صورت 
وقوع یک جنگ احتمالی، هرچند دشــمن 
آســیب خواهد دید، ما نیز متحمل آسیب 

خواهیم شد.
اگر بخواهیم روند رشد خود را ادامه دهیم، 
این امــر تنها در یک محیــط منطقه ای و 
بین المللی آرام امکان پذیر اســت. در پرتو 
تنش ها و چالش ها، نمی توانیم رشد و توسعه 

اقتصادی با ثباتی را تجربه کنیم. 
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